
  

Karácsonykor a Lélek gyümölcsei töltsék el szívünket 

"A Lélek gyümölcse pedig: szeretet, öröm, békesség, türelem, szívesség, jóság, hűség, szelídség,                 

önmegtartóztatás. " (Pál levele a galatákhoz - Gal 5,22-23) 

Az adventi időszak nem csak azért különleges, mert szívünkben reménnyel várakozunk Jézus Krisztus               

születésére, hanem azért is, mert számot vetünk sok mindennel, ami bennünk van, ami minket foglalkoztat, ami 

történt velünk. Ez nem mindig könnyű, főleg ha nehéz idők járnak. Ám ilyenkor is fogódzót keresünk, ami      

reményt ad számunkra, hogy szebb lesz a holnap. Az ember már csak ilyen, a téli sötétben is a napfény után 

vágyik.  

Legyünk bármilyen helyzetben Karácsony idején, idézzük fel magunkban Szent Pál szavait, amit a Galatákhoz írt, 

mert ezek a gyümölcsök azok, amik helyes utat mutatnak, amik fényt jelentenek, amik segítenek abban, hogy 

ne csüggedjünk, hanem megmaradjunk Embernek, a maga tisztaságában. 

Ha ezeket a szavakat szemléljük jusson eszünkbe, Szent László Királyunk vajon nem pont ezekkel az erényekkel 

volt felvértezve? Élete és tettei tele voltak a Lélek gyümölcseivel, amelyek nem csak nagy királlyá, de nemes 

szívűvé és követendővé is tették őt. Az élő példa előttünk van, a választás lehetősége pedig a miénk, s ha      

magunkévá tesszük e szavakat, akkor a sötétben is felragyoghat a Fény a szívünkben.  

Áldott és Békés Karácsonyi Ünnepeket és Boldog Új Évet kívánunk minden kedves Olvasónknak! 
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Ezért  is  Szent  László  Erdély  fő  védőszentje 
Szent László kultusza megkérdőjelezhetetlen                 

Magyarországon, de Erdélyben valahogy sokkal mélyebb 

gyökerei vannak, és mind a mai napig patrónusként 

tekintenek arra, aki olyan sokat tett már hercegként is 

Magyarország egykori területéért. 

1064-ben a Salamonnal történt békekötés után Szent 

László megkapta a bihari részeket, amivel nagyon     

elégedett volt, lévén sosem vágyott arra, hogy király 

legyen, a hitéleti fejlődés fontossága sokkal nagyobb 

súllyal esett latba nála, mint az ország kormányzása. 

Ennek megfelelően a rábízott területet mindig 

fejlesztette, óvta és vigyázta. Ő alapította a nagyváradi 

monostort, aztán ő telepítette a városba a bihari 

püspökséget is, ő alapította a székesegyházat, ahová   

aztán el is temették. 

De nem csak ez, hanem mondák is erősítették a 

népszerűségét. Ezek egyike a Tordai-hasadékhoz   

kapcsolódik, amely szerint úgy menekült meg a király 

egy fosztogató kun csapat elől, hogy a magyar katonák 

után meghasadt a szikla Tordánál és az ellenség 

odaveszett. Ezek fényében nem csoda, ha 300 évvel   

később a hágót a tatárok elől védő székelyek Szent 

Lászlóhoz imádkoztak. A mondák szerint ez                    

meghallgatásra talált, egy szellemhad jelent meg az 

égből, élükön Szent Lászlóval, akinek fején korona,    

kezében csatabárd volt. Ez annyira elborzasztotta a 

tatárokat, hogy kihullt a kezükből a fegyver, s           

Nagyváradon a király sírja előtt kereszténnyé váltak. 

Önmagában véve akár ennyi is elég lenne, hogy fő 

védőszent legyen Szent László Erdélyben, de számos 

olyan világi erénye (kiteljesítette az ország            

krisztianizálását, megújította az ország belső törvényeit, 

uralkodása alatt Magyarország gyakorlatilag regionális 

hatalommá vált, és sokat tett az ország gazdasági 

fejlesztéséért) méltóvá tették a tiszteletre. Ha pedig    

ehhez még hozzátesszük, hogy sokszor kegyelmes volt 

ellenségeivel szemben is, mélyen vallásos és jó 

„politikus”, akkor kétség sem férhet ahhoz, hogy méltán 

érdemelte ki a legnagyobb fokú tiszteletet Erdély   

egészében (is). 

Természet ihlette 500 éves templom 

Vajon hogyan lehet egy XVI. századi templomot újra 

építeni úgy, hogy természetbarát legyen és              

természetes anyagokat tartalmazzon?  

A Kassától 20 km-re található Debrődön Európai    

szinten is egyedülálló templomot alkottak kreatív 

kezek és elszánt falubeliek, Az 1500-as években itt 

álló Szent László templom romjait szerették volna 

2006-ban újra felépíteni, ám hiába voltak tervek rá, 

elég kacifántos volt a kivitelezése. 

A templom ugyanis a Szlovák Paradicsom Nemzeti 

Park közvetlen közelében található, így szükséges 

volt a környezetvédelmi hatóság engedélyét is 

megkérni. Ők azonban csak úgy adták ezt meg, 

hogyha a templom természetes anyagokból épül meg 

környezetbarát technológiák felhasználásával. 

Ez azonban egyáltalán nem szegte kedvét Frankovics 

László debrődi plébánosnak, aki - Szántai Lajos         

történész közbenjárásával - megbízta Tamás Gábor 

építészt ezzel a nem kis feladattal. Az eredmény 

pedig egészen egyedülálló és ötletes lett, s Szent 

László   temploma "növénytemplomként" újult meg. 

A templom belsejében két élő fa áll, amelyet 

körülvesz a vörösfenyő váz. Ezt a környéken honos 

növényekkel futtatják be, a szentély körüli részt 

pedig különleges futórózsákkal ültetik körbe. Amikor 

pedig majd a természet is hozzáteszi a maga 

munkáját egészen csodálatos épület állít majd             

emléket a magyarok Szent királyának, Lászlónak! 
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Hová tűnt a Svábhegyről Szent László oltárképe? 

Nem csak költözködés során tűnhetnek el tárgyak, 

ennek a remekműnek például egy restaurálás során 

kelt lába. 

A Svábhegyen álló Budapest-Istenhegyi Szent László 

plébániatemplom az egyik legszebb templom, amit 

Szent László király emlékezetére hoztak létre. Az     

egykor még korántsem felkapott hegyen álló imaház 

templommá alakításra a gyűjtés 1852-ben indult el, 

amelynek élén báró Eötvös József állt, aki maga is 

svábhegyi lakos volt. 

A gyűjtés olyan jól sikerült, hogy 1860-ra 

megépülhetett a templom, amit Scitovszky János     

hercegprímás szentelt fel 1860. október 7-én. Akkor 

még az az oltárkép díszítette a templom belsejét, amit 

egyesek szerint Than Mórnak, a kor 

nevesfestőművészének adományaként került a      

szentélybe, mások úgy tudják, Ürményi József         

ajándékozta a templomnak. Az oltárkép a Szent László

-legenda azon jelenetét ábrázolja, amikor a lovagkirály 

a kősziklából vizet fakaszt. 

Alig 20 év múlva azonban a torony gerendázata      

elkorhadt, ami azt is jelentette, bármikor összedőlhet. 

Mivel a plébániának nem volt csak csekély 50 forintnyi 

állami támogatása, ezért gyűjtést rendeztek a 

felújításhoz. Az összegnek csak a tizedét sikerült 

összeszedni, Budapest főváros tanácsa pótolta a 

fennmaradó 9000 forintot, ami mai áron cirka 30 

millió forintnak felel meg. 

És itt indult el az oltárkép kálváriája. 1886-ban 

elkezdődhetett a felújítás, ám ennek okán el kellett 

szállítani az oltárképet, s mivel a templom korábban a 

a Krisztinavárosi plébániához tartozott adta magát a 

dolog, hogy oda szállítsák, ami meg is történt, de 

vissza már nem került, a források szerint egész        

egyszerűen eltűnt. 

Hogy hova és miként, arról egyetlen információ sincs, 

csupán annyival intézik el a krónikák, hogy az elveszett 

oltárkép helyére Stetka Gyula festőművész ugyancsak 

Szent László vízfakasztását ábrázoló képe került. 
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Mindnyájunknak küldetésünk van, hogy a mindennapok       

misszionáriusai legyünk 

Meglehet, nincs küldetésünk arra, hogy távoli        

országokba utazzunk Jézus Krisztus evangéliumát 

hirdetni, de minden egyes napra megvan a            

küldetésünk, hogy misszionáriusok legyünk. 

Megkísérthet a gondolat, hogy csak messziről jött 

misszionáriusok hivatottak elhozni Jézus Krisztus 

evangéliumát a világba. 

Úgy gondolkozhatunk, hogy nem a mi hivatásunk 

szentté lenni, vagy barátainkat, családunkat        

evangelizálni. 

Ezzel szemben az Egyház folyamatosan arra hív 

bennünket, hogy mindennapi életünkben 

misszionáriusok legyünk. 

A Szent Szív misszionáriusai 

Ezt a gondolatot fejtette ki Ferenc pápa nemrég 

megjelent, a Szent Szívről szóló Dilexit nos kezdetű 

enciklikájában: 

Jézus hív és küld, hogy terjeszd a jóságot világunk-

ban. Szolgálatra hív, hogy tedd a jót, talán mint    

orvos, anya, tanító vagy pap. Bárhol is legyél,         

hallhatod hívását, és felismerheted a küldetést, ame-

lynek végrehajtására küld téged. Ő maga mondta 

nekünk: „Menjetek!” (Lk 10,3). Ez hozzátartozik 

ahhoz, hogy Jézus barátai vagyunk. 

A pápa ezután Lisieux-i Szent Teréz példájával buzdít 

minket: 

A magad módján neked is misszionáriusnak kell 

lenned, amint azok voltak az apostolok és Jézus első 

tanítványai is, akik elmentek hirdetni Isten             

szeretetét, elmondani másoknak, hogy Krisztus él, és 

érdemes megismerni. Szent Teréz ezt az irgalmas 

Szeretet iránti áldozatának lényeges részeként élte 

meg: „Inni akartam adni Kedvesemnek s éreztem, 

hogy engemet magamat is elepeszt a lelkek utáni 

szomjúság.” Ez a te küldetésed is. Mindegyikünknek 

a maga módján kell végrehajtania; rájössz majd, 

hogy te hogyan lehetsz misszionárius. Ez a 

legkevesebb, amit Jézus megérdemel.  

Küldetésünk talán nem olyan, mint Teréz anyáé, 

hiszen mindannyiunknak egyedi hivatása van,      

amelyet Isten adott nekünk. 

Fel kell ismernünk a szólítást, és fel kell vállalnunk a 

kihívást, hogy misszionáriusokká váljunk. A jó hír az, 

hogy Jézus ott lesz mellettünk: 

Ha elfogadod a kihívást, Jézus megvilágosít, elkísér és 

megerősít, és olyan élményben lesz részed, ami     

gazdagít és boldoggá tesz. Nem az a fontos, hogy 

azonnali eredményeket látsz-e; hagyjuk azt az Úrra, 

aki szívünk rejtekében működik. Éljük át újra és újra 

annak örömét, hogy igyekszünk megosztani Krisztus 

szeretetét másokkal. 

Mindannyiunknak misszionáriussá kell lennünk, 

egyikünk sem kivétel. A kulcs az, hogy megtaláljuk 

küldetésünket, és erőnket a Szent Szívből merítsük. 
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